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اهداف موردنظر برنامه ششم در دسترس نیست

سه شنبه 27 مرداد 1394 | سال سوم | شماره 639  4

شهروند| درحالی رئیس دولت دهم دولت را تحویل 
 داد که نرخ رشد اقتصادی کشــور منفی بود و این رقم 
در سال پایانی پنج دولت قبل سابقه نداشت. سال های 
پایانی 5 دولــت قبل از دولت دهم، هیچ گاه نرخ رشــد 
اقتصادی زیر صفر و منفی تجربه نشده بود و از این لحاظ، 
دولت یازدهم بدترین وضع ممکــن را تحویل گرفت. 
براساس آمار بانک مرکزی، رشد اقتصادی کشور در  سال 
١٣٧5 به ٦/١ درصد رســید و هشت سال بعد )در  سال 
آخر دولت هشــتم( این نرخ ٦/٤درصد شد؛ حال آن که 
در آخرین سال دولت دهم )یعنی ١٣9١( رشد اقتصادی 
به منفی ٦.8 رسید. رشد منفی اقتصاد به خوبی از حال 
و روز ناخوش صنعت خبر می داد به طوری که در  ســال 
9١ صنعت در رکودی معکوس رشد منفی ١0 درصدی 
را تجربه کرد. با شــروع به کار دولت یازدهم در  سال 92 
هرچند که از شــیب نرولی نرخ رشد بخش صنعت در 
مقایسه با  سال قبل کاسته شد ولی رشد صنعت همچنان 
زیر صفر بود و رقم منفی ٤ را به نام خود به ثبت رســاند. 
رشــد منفی صنعت درحالی ٤ هزار واحد صنعتی را در  
سال 9١ به تعطیلی کشــاند که منجر به از دست رفتن 
٣٦ هزار فرصت شغلی در کشور شد. اما با روی کار آمدن 
دولت یازدهم و تأکید بر حمایت از تولید رفته رفته حال 
و روز صنعت رو به بهبود بود به طوری که در  ســال 9٣ با 
اندکی رشد توانست مثبت شود و بر روی رقم ٣.2 درصد 
در نوسان بود. هرچند که آمار موجود از توسعه در صنعت 
حکایت می کند اما هنوز فاصله بســیاری با رقم در نظر 
گرفته شده در برنامه پنجم توسعه که روزهای آخر خود 
را ســپری می کند، وجود دارد. براســاس برنامه پنجم 
توسعه مقرر شده بود که میزان رشد صنعت به رقم ١١.٧ 
برسد نشان دهنده غیرواقعی بودن برنامه تدوین شده در 
دولت های گذشته اســت.حال در این شرایط قرار است 
اجرای برنامه ششم توسعه اقتصادی مدنظر قرار گیرد. بر 
همین اساس و به واسطه وضع موجود صنعت و اقتصاد 

کشور، برخی مسئولان عددهای ذکر شده در این برنامه 
را غیرقابل دسترس و به نوعی رویایی می دانند. دراین باره 
مجتبی خسروتاج قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با تأکید بر چالش های پیــش روی صنعت می گوید: در 
سیاست های ابلاغی برنامه ششم توسعه، رشد 8 درصدی 
به عنوان یکی از اهداف تعیین شــده، اما چالش عمده 
یافتن ظرفیت هایی است که این رشــد را ایجاد کند.او 
در ششمین نشست کمیســیون صنعت و معدن اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران، با اشاره به در 
دست تدوین بودن برنامه ششم توسعه، افزود: دولت قصد 
دارد برنامه ششم توسعه را در دو یا سه صفحه تنظیم و 
ارایه کند.قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به تبصره یک ماده 20 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر، 
توضیح داد: بانک های خصوصی شامل مصوبات دولتی 
نمی شوند لذا این ماده قانونی دولت را موظف کرده که 
نسبت به تعیین تکلیف نرخ و فرآیند تسویه بدهکاران 

ارزی از محل حساب ذخیره ارزی به دولت ظرف مدت 
شش ماه پس از تصویب این قانون اقدام کند.

نبودشفافیتدرظرفیتتولیدملی
همچنین رضا پدیدار رئیس کمیســیون صنعت و 
معدن اتاق تهران در این نشســت همچنین از انتشار 
گزارشی توســط پژوهشــکده پولی و بانکی در مورد 
تولید صنعتی در سه ماهه نخست  سال جاری خبر داد 
و گفت: مبنای این گزارش، بررسی وضع شرکت های 
تولیدی و بورســی با حداقل ١0 نفر نیروی کار است. 
در این گزارش تحلیلی آمده است که ٤0 درصد تولید 
صنعتی توسط همین شرکت ها انجام گرفته است.به 
گفته او، بزرگترین نقطه ضعفــی که اکنون در فرآیند 
برنامه ریزی در حوزه صنعت مشــاهده می شود، عدم 
شــفافیت در ظرفیت تولید ملی و نحوه اســتفاده از 
ظرفیت های داخلی است. بر همین اساس ضرورت دارد 
اتاق به شفاف سازی این اطلاعات کمک کند و مشارکت 

بیشتری در تدوین برنامه ششم داشته باشد.
کاهشسهمتعاونازاقتصادبه15درصد

البته غیرواقعی بودن اهداف در نظر گرفته شــده در 
برنامه پنجم توسعه اقتصادی محدود به صنعت و تولید 
نمی شــود به طوری که در برنامه پنجم افزایش ســهم 
تعاون به 25 درصد در نظر گرفته شــده بود . حال آن که 
با وجود گذشت بیش از 2 سال از ابلاغ سند توسعه تعاون، 
هیچ کدام از شاخص های کمّی و کیفی بخش عملیاتی 
نشــده و اکنون با وجود نقش موثر تعــاون در اقتصاد، 
پیشنهاد وزارت کار در برنامه ششم کاهش سهم بخش 

تعاون در اقتصاد از 25 درصد به ١5 درصد رسیده است.
ارتقای ســهم بخش تعاون مطالبه اصلی تعاون گران 
در برنامه ششــم توســعه بود. تا جایی کــه آنها انتظار 
داشــتند دولت تمام تلاش خود را برای ارتقای ســهم 
بخش به کار گیرد. چنانچه براســاس مــاده 92 قانون 
پنجم توسعه، ٣0 درصدی شرکت های دولتی به بخش 
تعاون باید واگذار می شــد که مغفول ماند.بهبود ارزش 
افزوده سرمایه گذاری بخش تعاون، ارزش افزوده ناشی 
از ارتقای بهــره وری، ارزش افزوده بنگاه های اقتصادی، 
ســرمایه گذاری بخش تعاونی و تعداد شاغلان بخش 
تعاونی 5 شــاخص کمّی برای تحقق سهم 25 درصدی 
این بخش در ســند توســعه تعاون اســت که تاکنون 
عملیاتی نشده اســت.دراین باره سیدحمید کلانتری، 
معاون تعاون وزیر کار با بیان این که: پیشــنهاد ما این 
اســت که ســهم تعاون در برنامه ششــم به ١5 درصد 
برسد، توضیح داد: رسیدن به سهم 25 درصدی نیازمند 
زیرساخت هایی است که فراهم شدن آن شرایط خاص را 
می طلبد که درحال حاضر امکان تحقق آن سخت است.

به گفته او، اصل ٤٤ تمهیدات خوبی برای جهش بخش 
تعاون در اقتصاد پیش بینی کرده اســت که اگر تمامی 
موارد دیده شده محقق می شد می توانستیم یک تحرک 

و پویایی مناسبی را در بخش شاهد باشیم.
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گزیده خوانی
نخستینپیشــنهادگازیفرانسویها
بهایران| یک شرکت فرانسوی با همکاری شرکای 
ایرانی خود پیشنهادی برای خرید گازهای همراه 
نفت در سکوی فروزان را به شرکت ملی نفت ایران 
ارایه داده است. این خبر توسط بیژن زنگنه، وزیر 
نفت اعلام شده است. او با اشاره به برگزاری مزایده 
فروش گازهای همراه نفت توســط وزارت نفت و 
اختلاف نظر با وزارت نیرو درباره خرید برق تولیدی 
از این گازها، گفت: » اخیرا هــم در یک مورد قرار 
شده مقداری از گاز فلرهای موجود در خلیج فارس 
را یک شرکت خارجی خریداری کند که با نهایی 
شدن قرارداد، تقریبا 25 درصد از فلرهای موجود در 

این آب ها جمع می شود«.
انحصارمخابراتشکستهمیشود| محمود 
واعظی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تأکید 
بر آن که دلیل اصلی واگذاری شــرکت مخابرات 
شکستن انحصار دولتی و کاهش هزینه های مردم 
بوده است، گفت: وزارت ارتباطات در هفته دولت 
برای تعدادی از شــرکت هایی که در حوزه تلفن 
ثابت فعالیت می کنند، پروانــه کار صادر خواهد 
کرد. او همچنین تأکید کرد: شرکت مخابرات باید 
مقداری از سود خود را صرف توسعه زیرساخت های 
مخابراتی کند تا خدمات کم هزینه تری به مردم 
ارایه کند و مخابرات نباید توقع داشته باشد هزینه 

سوءمدیریت خود را از مردم بگیرد. 
دستردبهاستفادهازنفوذ،علتاستیضاح
طیبنیا| ایرج ندیمی نایب رئیس کمیســیون 
اقتصــادی مجلس اعــلام کرد: بدنــه مجلس با 
استیضاح وزیر اقتصاد موافق نیست و قطعا اگر به 
صحن علنی بیاید، رأی نخواهد آورد. او همچنین 
توضیح داد: طرح اســتیضاح وزیر اقتصاد یکی به 
خاطر بحث آیین نامــه ای از باب ٣ کارت زرد بود و 
دلیل دیگر حل مسائلی بود که مجلس وزیر را در 
آن نافذ می بیند و انتظار داشتند وزیر با استفاده از 
قدرت نفوذ خود برای حل مشکلاتی که به نوعی 

واگشت دارد، اقدام کند.
گرانفروشــیخودروهایچینیدربازار
ایران| میثم رضایی رئیس انجمــن کارفرمایی 
واردکنندگان خودرو خواستار تحقیق و تفحص 
مجلس از واردات انحصاری خودرو شــد. به گفته 
رضایی،  آمارهای رسمی گمرک چین نشان دهنده 
این اســت که در  ســال 20١٤ ایران بزرگترین 
واردکننده خودروهای چینی بوده است. او تأکید 
کرد: ٧0 درصد واردات خودروهای خارجی دست 
یک خانواده است و از این میان چینی ها با استفاده از 
رانت و انحصار در بازار ایران خودروهای بی کیفیت 
خود را با قیمت چند برابر ســایر کشورها به مردم 
ایران فروخته اند که ایــن موضوع باید در مجلس 

پیگیری شود. 

وزارتکارپیشنهادکاهشسهمتعاوندربرنامهششمراداد قائممقاموزیرصنعت:تحققرشد8درصدیبرنامهششمچالشدارد

عدد خبر

بانک مرکزی شــاخص بهای کالاها و خدمات را در 
تیرماه 9٤ اعلام کرد. بر این اســاس شــاخص تورم به 
عدد 22٤.٧ رســید که نســبت به ماه قبل 0.٤ درصد 
کاهش و نسبت به مدت مشــابه  سال قبل ١٤.2 درصد 
افزایش داشــت. تفریح و امور فرهنگی با ١9.١ درصد 
بیشترین و حمل ونقل با ١١.٣ درصد کمترین نرخ تورم 

را تجربه کرده اند. 

محمد طحان پور، رئیس اتحادیــه لوازم خانگی با انتقاد 
از خدمات نامناسب پس از فروش لوازم خانگی اعلام کرد: 
بیشترین سطح شکایت به این اتحادیه مربوط به نحوه ارایه 
خدمات پس از فروش اســت و از این میان تنها 25 درصد 
گارانتی  شرکت ها پاســخگو و مورد تأیید است. طحان پور 
تأکید کرد: به دلیل تنوع بالای اقلام وارداتی و قاچاق نظارت 

به صدور گارانتی دشوار است. 

علی بربند، مدیرعامل شرکت توزیع برق استان تهران با 
تشریح تعرفه های جدید خرید برق از نیروگاه های خانگی 
گفت: براساس بخشنامه جدید قیمت هر کیلووات ساعت 
برق از نیروگاه های خورشیدی خانگی با حجم ١0 مگاواتی 
٦٧5 تومان و از نیروگاه های 20 کیلوواتی 9٧٧ تومان تعیین 
شده است. ضمن این که به داوطلبان راه اندازی نیروگاه برق 

خورشیدی در خانه ها، تسهیلات پرداخت می شود. 

براســاس جدیدترین گــزارش وزارت کار درحال 
حاضــر از 2١ میلیــون و 200 هزار شــاغل کشــور 
١٧ میلیــون و ٦١٦ هزار نفر در بخــش خصوصی که 
شــامل تعاونی ها هم می شــود، فعالیت دارند که این 
تعداد 8٣.١ درصد از شاغلان را در برمی گیرد و از این 
میان دولت ٣ میلیون و 582هزار نفر کارمند پشــت 

میزنشین دارد. 
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نفر کارمند پشت میزنشین در ایرانقیمت جدید خرید برق از نیروگاه های خانگیگارانتی های لوازم خانگی معتبرندافزایش تورم تیرماه نسبت به پارسال

یادداشت

چرا مردم ارقام مختلفی شنیدند؟

مجید سلیمی بروجنی
کارشناس اقتصادی

طی چند روز گذشــته شاهد اظهارنظرهای 
مختلفــی در مورد رقم پول های بلوک شــده 
ایران که قرار اســت پس از لغو تحریم ها آزاد 
شود، بودیم. واقعیت امر این است که ایرانیان 
چشم  به راه پول های بلوکه شده شان هستند 
کــه البته هنــوز جواب درســت و حســابی 

تحویلشان نشده است.
اولین کســی که پــس از توافق هســته ای 
صحبت از این پول ها کرد، باراک اوباما بود که 
در جواب خبرنگار نیویورک تایمز گفت: ١50 
میلیارد دلاری که تحویل ایران  خواهد شــد، 
پول های بادآورده نیست، بلکه پول خود ایران 
اســت که حاصل فروش نفت است و به جهت 
اعمال تحریم های بین المللــی در بانک های 

خارجی مسدود شده است. 
بعد از آن نیز، هر مقام و مســئول ســابق و 
فعلی عددی را اعلام کرد. روزنامه وال استریت 
ژورنال در فروردیــن 9٣ اعلام کرد که حدود 
١00 میلیارد دلار از دلارهــای نفتی ایران به 
ســبب تحریم ها بلوکه شده اســت. کمترین 
عدد اعلام شــده در این خصوص توسط وزیر 
اقتصاد و رئیس بانک مرکزی رسانه ای شد. به 
اعتقاد این دو نفر مقدار پول بلوکه شده ایران 
حدود 29 میلیارد دلار است. به اعتقاد برخی 
کارشناســان تناقض در اعــلام رقم پول های 
بلوکه شده ایران در بانک های خارجی یک امر 

طبیعی است. 
به نظر می رســد دو عامل سبب اعلام ارقام 
متفاوت از سوی مسئولان داخل کشور و دیگر 
کشورها می شود. عامل اول به مسأله مالکیت 
این پول ها بازمی گردد. بخش عمده ای از این 
پول ها متعلق به بانک مرکزی و بخش کمتری 
از آن متعلق به دولت اســت. مقامات مسئول 
گاهی پول های بلوکه شده بانک مرکزی را به 
عنوان کل مبلغ پول های متعلق به ایران اعلام 

می کنند. 
برخی رقم پول بلوکه شــده دولــت را رقم 
درست کل اموال بلوکه شده ایران می دانند. از 
سوی دیگر برخی کل این دارایی ها را به عنوان 
پول های بلوکه شده اعلام می کنند. این موارد 
باعث این تناقض ها شده است. عامل دوم این 
اســت که پول های بلوکه شــده ایران از نظر 
جغرافیایی در یک کشور یا مرکز وجود ندارد. 

منابع مالــی ایران در کشــورهای مختلف 
مثل ژاپن، چین، هند، کــره جنوبی، امارات و 
کشورهای اروپایی و برخی شرکت های نفتی 
مثل شل و انی که نفت از ایران خریدند اما پول 
آن را پرداخت نکردند، بلوکه شده است. تنوع 
جغرافیایی در این زمینه بســیار زیاد است و 
طبیعی است که جمع زدن و اعلام کردن کل 

این پول ها به آسانی انجام پذیر نخواهد بود. 
از ســوی دیگر باید به این نکته توجه داشت 
که نوســان نرخ برابری دلار در مقابل ســایر 
اســعار،  عامل مهم و تاثیرگذاری بر محاسبه 
مجموع ارزشی ذخایر اســت. ذخایر ارزی ما 
به دلار نیســت و در قالب سایر ارزها نگهداری 
می شود. دلار در طول ســال گذشته و امسال 
در مقابل اکثر اســعار مطرح دنیا تقویت شده 
اســت. به طور مثال در قالب یورو ١8 درصد، 
ین ژاپن 22 درصــد، وون کره یــک درصد، 
روپیه هند 5 درصد و یــوان چین ١/٤ درصد 
تقویت شده است. نتیجه این تقویت، کاهش 
ارزش ذخایری است که به ارزهای غیر از دلار 

نگهداری شده اند. 
با همه این تفاسیر نکته مهم ماجرا این است 
که منابع ارزی آزادشــده، هرچقدر که باشد و 
متعلق به هر نهادی در درون دولت باشد، اولا 
نبایســتی به یکباره وارد اقتصاد ایران شود و 
ثانیا می بایست صرف تامین کالاهای پربازده 
ســرمایه ای یا تکنولوژیکی در حوزه صنعت و 
تولید شــود و ثالثا نمی توان به ازای آن برپایه 
پولی کشــور افزود و دوباره رشد نقدینگی را 

سرعت دهیم. 
بدین جهت اگر قرار است این سه شرط مهم 
عملیاتی شود، ارزهای آزادشده، بایستی با یک 
سرعت متناسب و با یک سازوکار هوشمندانه 
وارد اقتصاد ملی شــود که به ازای آن و معادل 
قیمت دلار در شبکه بانکی ریال از متقاضیان 
واردات کالا و خدمات »ســرمایه ای« دریافت و 
به صندوق نهاد مالک ارز واریز شود. دولتمردان 
باید هوشیار باشند که هیچ گشایش مقطعی 
نبایســتی راه را برای بی انضباطی های مالی و 
ریخت و پاش و تزریق منابع به امور غیرحیاتی 

و نه حتی غیرضروری باز کند.

شهروند| از  سال 89 که پرداخت یارانه 
نقدی برای ترمیم افزایش و آزادسازی نرخ 
حامل های انرژی شروع شد قرار بر این بود 
که به صورت پلکانی و تا 5 ســال حداکثر 
قیمت حامل هــای انرژی آزاد شــود. اما 
این رونــد با چالش هــا و ناهمواری هایی 
همراه شد که دست آخر قبل از 5 سال اثر 
هدفمندسازی یارانه ها از بین رفت و فقط 
دو ناهنجاری از خود به جای گذاشت؛ یکی 
تورم روزافزون و دیگری بار مالی هنگفت 
)حدود ٣ هــزار و 5٤9 میلیارد تومان برای 
٧8 میلیون نفر( برای دولــت؛ که از آن راه 

فراری نبوده و تاکنون هم نیست. 
حال علی طیب نیا وزیر امــور اقتصاد، 
به فغان آمــده و روز واریز یارانه های نقدی 
برای دولت را »مصیبــت عظما« توصیف 
کرده است. او گفت: دوشنبه شب قرار است 
یارانه های نقدی واریز شود و چنین روزی 
برای ما »مصیبت عظما« است، زیرا با این 
شرایط درآمدی باید پرداخت های نقدی 
یارانه ها را انجام دهیم و این از مشکل های 

جدی ما در این دولت بوده و هست.
وزیر امــور اقتصاد و دارایی با اشــاره به 

پرداخت ٣ هزار و ٤00 میلیارد تومان بابت 
یارانــه نقدی ماهانه، به جلســه چند روز 
گذشته هیأت دولت درباره بهره وری اشاره 
کرد و گفت: باید تــوازن را در بازارها برقرار 
کنیم تا شــرایط رکودی به ســمت رشد 
اقتصادی مثبت ســوق یابد. با این شرایط 
و همچنین مقابله با آثار شــوم تحریم ها 
 بود که امکان توفیق در مذاکرات برایمان 

فراهم می شود.
طیب نیا بــا اشــاره به توفیقــات تیم 
مذاکره کننده و حمایت آنها از حقوق حقه 
ملت ایران، تصریح کرد: برای اولین بار در 
تاریخ، حقوق یک ملت را در غنی سازی به 
رسمیت شناختند و امید است نتایج عملی 
آن نمایان شود و تحریم ها برداشته شود تا 
زمینه برای اصلاح ساختار اقتصاد کشور و 
دستیابی به رشد اقتصاد پایدار فراهم شود.
وزیر امور اقتصاد و دارایی با تأکید بر تبیین 
مشکلات اقتصاد ایران و ارایه راهکار درست 
برای آن، عنوان کرد: پس از فهم مشترک 
نیازمند عزم مشترک هســتیم و باید به 
سمت رفع بیماری مزمن اقتصاد حرکت 

کنیم.

شــهروند| به دنبال تفاهم هســته ای 
رونق صادرات، توسعه کمی و کیفی تولید 
درحالی در دستور کار قرار گرفته است که 
طی سال های گذشته کاهش چشمگیری را 
در روند رشد صادرات شاهد بودیم. صادراتی 
که به دلیل برخی محدودیت های اقتصادی 
 ناشــی از تحریم به شــدت در منگنه قرار 
گرفته بود قرار اســت  با لغــو تحریم ها به 
یکباره رها شود. بی گمان در چنین شرایطی 
نمی توان بی گدار به آب زد و باید براساس یک 
برنامه ریزی مشخص در رابطه با میزان و نوع 
کالاهای صادراتی و ترکیب بازارهای هدف 
صادراتی عمل کرد. بر همین اساس مدتی 
است که در وزارت صادرات نحوه دستیابی 
به رشد اقتصادی و صادرات غیرنفتی دنبال 
می شود؛ سیاســت هایی که روز گذشته در 
نشست ستاد هماهنگی اقتصاد مقاومتی، 
به تأیید رئیس جمهوری هم رسید. در یکصد 
و بیســت و یکمین جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصاد مقاومتی که به ریاست حسن روحانی 
تشکیل شــد، گزارش وزیر صنعت، معدن 
و تجارت در مــورد وضع و رونــد صادرات 
غیرنفتی کشــور مورد بررسی قرار گرفت و 

سیاست های متناسب با شرایط پسا تحریم 
برای جهش در صــادرات کالا و خدمات به 
تأیید رئیس جمهوری رسید. براساس این 
تصمیمات، صدور ضمانت نامه های بانکی 
برای صــادرات خدمات فنی و مهندســی 
تسهیل خواهد شــد و اعتبارات صادراتی 
از محل منابع صندوق توســعه ملی برای 
 حضــور در بازارهــای هــدف تخصیص 
خواهد یافت. تقویت سرمایه صندوق ضمانت 
صادرات و تســریع در خدمات گمرکی از 
دیگر تصمیمات این جلسه بود، همچنین 
مقرر شد مجوزها و ممنوعیت های موردی 
برای صادرات حذف شود و ســازمان امور 
مالیاتی، تسهیلات لازم را در مورد استرداد 
مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگان کالا 
و استفاده از کالاهای سرمایه ای تولید داخل 
در مناطق آزاد تجاری فراهم کند. روحانی، 
رئیس جمهوری در این جلســه بر ضرورت 
حمایت همه جانبه از تولیدات صادرات گرا و 
استفاده از فرصت حاصل از رفع تحریم ها و 
دسترسی به بازارهای جهانی، برای افزایش 
بهره وری و ایجاد فرصت های شغلی پایدار 

برای جوانان تاکید کرد.
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روز »مصیبت عظما« برای دولت
درنشستستادهماهنگیاقتصادمقاومتیباحضوررئیسجمهوریتصویبشد

تایید نسخه جهش صادراتی در پساتحریم

خبر

شــهروند| درحالی که وضع صنایــع ایران 
همچنان در سراشیبی است و خرابه های گذشته 
درحال بازســازی است، بســیاری از صنعتگران 
منتظر اقدام های حمایتی دولت هستند. در این 
خصوص روز گذشته محمدرضا نعمت زاده وزیر 
صنعت، معدن و تجارت از تکمیل و اجرایی شدن 
قانون رفع موانع تولید ظرف ٣ ماه آینده خبر داد 
و اعلام کرد که وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
به تدریج درحال تهیه آیین نامه هاست. او با اعلام 
این خبر خوش به صنعتگران، درباره اجرای قانون 
رفع موانع تولید که در مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رسید، گفت: این قانون دارای شصت ماده 
بوده و بیش از سی آیین نامه در آن پیش بینی شده 
و دستگاه های مختلف دولتی که مسئول اجرای 
تهیه آیین نامه شــدند برای تصویب نهایی نیاز 
به همفکری دارند. او اعلام کرد که آیین نامه را با 
وزارت دادگســتری و وزارت علوم و معاون علمی 
رئیس جمهوری نهایی کرده و به  صورت مستمر 

درحال پیگیری هســتیم، همچنین ظرف ٣ ماه 
آینده قانون رفع موانع تولیــد، تکمیل و اجرایی 
می شــود. وی خاطرنشــان کرد: انجام برخی  از 
کارها مانند وصول بانک هــا از محل ذخیره ارزی 
که به تدریج درحال انجام است، نیاز به زمان دارد، 
همچنین مالیات بر ارزش افزوده یک قانون است. 
وی همچنین درباره یارانه بخش صنعت از محل 
طرح هدفمندی اذعان کــرد: در بودجه مبلغی 
پیش بینی شده است، ولی به علت کمبود وصولی 
عملا کاری انجام نشــده ولی امیدواریم امســال 
بخشــی از آن پرداخت شــود. نعمت زاده گفت: 
امسال از محل پشــتیبانی صادرات 50 میلیارد 
تومان دریافت کردیم. وی با اشــاره به این که هم 
اصناف و هم واحدهای تولیدی و صادرکنندگان 
مشــکلاتی دارند، بیان کرد: وزارت امور اقتصاد 
و دارایی و ســازمان امور مالیات ها که متولی این 
کارها هستند، درحال تلاش هستند تا مشکلات 

را کمتر کنند.

اجرای قانون رفع موانع تولید از ۳ ماه دیگر 

اظهارنظر

شــهروند| مهرداد لاهوتی عضو کمیسیون 
عمران مجلس با انتقاد از گسترش زمین خواری 
در کشور اعلام کرد: یکی از علل عمده این مسأله 
این اســت که 90 درصد رأی کمیســیون های 
صدور مجوز ساخت وســاز خلاف قانون است و 
کمیسیون ها رافع مشکلات زمین خواران هستند 
نه بازدارنده. او همچنین با بیان این که یک بخش 
از زمین خواری ها تجاوز به حریم روستایی و اراضی 
کشاورزی است به ایلنا گفت: عده ای تحت عنوان 
تعاونی ها که در دولــت نفوذ دارند عامل تجاوز به 
اراضی کشــاورزی و منابع طبیعی هستند. این 
افراد قــدرت لابی در دولت را دارنــد و به راحتی 
می توانند مجوز تغییر کاربری دریافت کنند. عضو 
کمیسیون عمران مجلس تأکید کرد: زمین خواری 
و ساخت و ســازهای غیرقانونی یک روزه پدید 
نمی آید و پروسه ای است که در طول مدت زمان 
طولانی انجام شده است بنابراین در تمام مراحل 
ساخت وســاز امکان برخورد با متجاوزان وجود 

داشته است. لاهوتی با بیان این که دو کمیسیون 
ماده ١00 در داخل شــهرها و کمیســیون ماده 
99 در خارج از شــهرها رأی ساخت وساز را صادر 
می کنند، گفت: 90 درصد آرای این دو کمیسیون 
خلاف قانون است و تنها برای تخلف جریمه مالی 
تعیین می کنند و اشخاصی که نتوانند مالکیت 
خود را اثبات کنند می توانند به این دو کمیسیون 
مراجعه کنند و با پرداخت جریمه مالکیت خود 
را احــراز کنند. لاهوتی ادامــه داد: اگر موضوعی 
خلاف قانون است چرا باید برای آن جریمه تعیین 
کرد. درحال حاضر کمیسیون ها رافع مشکلات 
زمین خواران و متجاوزین هستند و نه بازدارنده. 
قطعا اگر این دو کمیســیون اراده ای برای اجرای 
صحیح قانون داشته باشــند در عرض شش ماه 
شــاهد بروز هیچ تخلفی در زمینه ساخت وساز 
نخواهیم بود. این عضو کمیســیون عمران ادامه 
داد: قانون در این زمینه وجود دارد اما این قوانین 

هیچ وقت به اجرا نرسید.

کمیسیون ها رافع مشکلات زمین خواران شده اند نه بازدارنده


